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Industria din Polonia,
în prima creºtere din
ultimele trei luni

Producþia industrialã a Poloniei a
crescut, în aprilie 2013, pentru prima
oarã în ultimele trei luni, în baza unei
zile suplimentare de lucru, care a
contribuit la stimularea activitãþii în
domeniu.

Biroul Central de Statisticã de la
Varºovia a anunþat, ieri, cã producþia
industrialã a þãrii a crescut cu 2,7%
luna trecutã, în ritm anual, dupã o
scãdere de 2,9% în martie.

Analiºtii estimau un avans de 3%.
Raportat la luna martie a anului

curent, producþia industrialã a Polo-
niei a scãzut cu 2,3%.

Bundesbank: “Economia
Germaniei se va
îmbunãtãþi semnificativ
în trimestrul doi”

Banca cen-
tralã a Germa-
niei, Bundes-
bank, estimea-
zã cã econo-
mia þãrii se va
î m b u n ã t ã þ i
semnificativ
în trimestrul al

doilea din acest an, evoluþie care ar
putea susþine zona euro, aflatã în re-
cesiune. Conform Bundesbank, cea
mai mare economie din Europa ar
trebui sã înregistreze un avans mai
puternic în trimestrul actual, dupã o
evoluþie slabã în primele trei luni ale
anului (+0,1%), determinatã de amâ-
narea sezonului construcþiilor din
cauza vremii reci.
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SUMMIT LA BRUXELLES

UE sperã la un angajament
privind schimbul automat
de informaþii fiscale

Liderii Uniunii Europene (UE) se
vor concentra, la summit-ul progra-
mat sã se desfãºoare astãzi, la Bru-
xelles, pe combaterea evaziunii fis-
cale. Oficialii celor 27 de state mem-
bre vor încerca sã cadã de acord asu-
pra planului privind modalitatea în
care þãrile UE vor face schimb auto-
mat de date ca parte a luptei împotri-
va fraudei fiscale,
dupã ce, sãptãmâ-
na trecutã, mi-
niºtrii de finanþe din regiune au
euºuat în luarea unei decizii.

“Agenda pentru sãptãmâna aceas-
ta va include accelerarea luptei
împotriva evaziunii fiscale, dupã ce,
zilele trecute, miniºtrii finanþelor din
Luxemburg ºi Austria au blocat
eforturile de a ajunge la o înþelegere
privind schimbul automat de date”,
au afirmat oficialii europeni, care
aratã cã acordul în acest sens urmã-
reºte sã stabileascã standarde privind
modul în care þãrile colecteazã infor-
maþii referitoare la veniturile rezi-

denþilor lor în alte state.
“Prioritatea acestui summit va fi

efortul de extindere a schimbului au-
tomat de informaþii la nivel european
ºi global”, conform liderilor UE.

Preºedintele Comisiei Europene,
Jose Manuel Barroso, le-a recoman-
dat ieri, statelor membre ale UE, sã
generalizeze schimbul de date pen-

tru toate formele
de venituri, ca mã-
surã de accelerare

a luptei contra fraudei fiscale. “Voi
recomanda (la summit – n.r.) un an-
gajament politic asupra unui princi-
piu foarte simplu: de la 1 ianuarie
2015, Uniunea Europeanã ar trebui sã
aibã un schimb automat de informaþii
pentru toate formele de venituri”, a
declarat Barroso în Parlamentul Eu-
ropean.

Oficialul de la Bruxelles a amintit
cã pierderea cauzatã de fraudã ºi eva-
ziune fiscalã este estimatã la circa
1.000demiliardedeeuropean. (A.V.)
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

Austria este presatã
de Comisia Europeanã sã
vândã bãncile naþionalizate
l “Bail-in” pentru salvarea Hypo Alpe-Adria-Bank ºi Kommunalkredit?

C
riza bancarã europeanã
devine tot mai interesan-
tã. Douã bãnci din Aus-
tria au început sã aparã

frecvent în ºtirile agenþiilor de presã,
însoþite de pierderile de miliarde de
euro pe care le pot “genera” pentru
bugetul statului.

Cele douã bãnci sunt Hypo
Alpe-Adria-Bank ºi Kommunal-
kredit, ambele naþionalizate în 2009,
respectiv 2008, pe fondul unei crize
majore de lichiditate.

Fondurile injectate direct pentru
recapitalizare, precum ºi garanþiile
guvernamentale acordate obligaþiu-
nilor emise de cele douã instituþii fi-
nanciare, au fost acceptate, condiþio-
nat, de Comisia Europeanã.

La un cincinal distanþã, adevãrul
despre situaþia celor douã bãnci este
tot mai greu de ascuns. S-a dovedit
cã problema era, de fapt, de solvabi-
litate, iar programele de restructura-
re au întârziat sã producã fondurile
aºteptate din vânzarea activelor.

Acum “nimeni nu vrea sã ajute
Hypo Alpe-Adria”, dupã cum scrie
cotidianul financiar german Han-
delsblatt.

Dar cine este Hypo Alpe-Adria?
Banca a fost înfiinþatã în 1896 ºi a rã-
mas o instituþie financiarã regionalã

pânã la sfârºitul anilor ‘80, conform
prezentãrii din raportul anual pentru
2012. Apoi au venit ambiþiile regio-
nale ºi cele internaþionale, care au
determinat “o perioadã de creºtere
agresivã, fãrã limite de risc ºi evaluãri
prea optimiste ale potenþialului, în
condiþiile unor serioase deficienþe
operaþionale la nivelul tuturor seg-
mentelor bãncii”, dupã cum se mai
precizeazã în raportul anual.

La sfârºitul anului 2012, Hypo

Alpe-Adria avea active totale de
33,8 miliarde de euro, din care 24,4
miliarde erau creditele acordate
clienþilor. Principalele surse de fi-
nanþare erau obligaþiunile emise
(14,8 miliarde de euro), depozitele
clienþilor (8,4 miliarde) ºi credite ob-
þinute de la alte instituþii financiare
(5,25 miliarde de euro).

CÃLIN RECHEA
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Reindustrializare
sau reînnoirea
bazei industriale? (I)
I

ndustria a revenit în centrul
atenþiei statelor membre ale
Uniunii Europene (UE) ºi a in-
stituþiilor europene. ªi în Româ-

nia, actualul Minister al
Economiei îºi propune sã
elaboreze un program de re-
industrializare.

România are nevoie de o
nouã politicã industrialã
care sã fie, pe de o parte, ra-
cordatã la prioritãþile euro-
pene din acest domeniu, ce
vor fi finanþate ºi cu fonduri
europene, iar, pe de altã parte, sã þinã
seama de particularitãþile industriei
româneºti, în funcþie de care vor fi
stabilite obiectivele de atins ºi mijlo-
acele de realizare.

1. Factorii care au
determinat interesul sporit
pentru industrie

Putem identifica trei factori cu im-
pact major pentru viitorul industriei:
lecþiile crizei actuale; oportunitãþile
create de noile trenduri în economia
globalã; provocãrile la care trebuie
sã facã faþã economia europeanã.

Lecþiile crizei actuale. Industria
a fost mai rezistentã faþã de crizã ºi
ºi-a revenit mai repede. De exem-
plu, în România, luând în calcul

creºterea realã, în anul 2012, pro-
ducþia industrialã era mai mare cu
9,8 la sutã faþã de nivelul din anul
2008, în timp ce produsul intern brut

a fost, în continuare, mai
mic cu 3,4 la sutã. Dar,
exemplul cel mai conclu-
dent este evoluþia economi-
cã a Germaniei în timpul cri-
zei, puternic
susþinutã de
cãtre compe-
titivitatea fir-
melor sale in-

dustriale.
Diferite rapoarte

ale Comisiei Europe-
ne (CE) au arãtat cã
80 la sutã din investi-
þiile sectorului privat
în cercetare-dezvol-
tare sunt fãcute de cã-
tre industrie, iar aceasta contribuie
cu patru cincimi la exportul UE.

În concluzie, þãrile cu o pondere
micã a industriei în economie sunt mai
vulnerabile în perioadele de crizã. A
fost reevaluat ºi mitul cã o economie
cu o pondere tot mai mare a serviciilor
înseamnã, întotdeauna, mai bine.

Pentru a crea un nou potenþial sus-
tenabil de creºtere în UE, este nece-
sarã reînnoirea industrialã, deoarece
industria reprezintã principala forþã

care impulsioneazã cercetarea, pro-
ductivitatea ºi exportul (Comunica-
rea CE „O industrie europeanã mai
puternicã pentru creºtere ºi redresare
economicã” COM (2012)final).

Oportunitãþile create de noile
trenduri în economia globalã.
Creºterea costului forþei de muncã în
China, mãrirea costului transportului,

problemele de logisticã, reducerea
preþului energiei, ca urmare a unor
noi surse de energie (gazele de ºist în
SUA), precum ºi progresul tehnolo-
giilor au fãcut ca de-localizarea pro-
ducþiei ºi a locurilor de muncã sã nu
mai fie un model de afaceri pentru
multe companii.

(continuare în pagina 14)

AUTORITÃÞILE DEMAREAZÃ PLANUL MARSHALL PENTRU
EFICIENÞÃ ENERGETICÃ

“Eficienþa energeticã
vizeazã direct balanþa comercialã
ºi creeazã locuri de muncã”

(Interviu cu Iulian Iancu, preºedintele Comisiei
pentru Industrii ºi Servicii din Camera Deputaþilor)

Reporter: Înce situaþie se aflã þara
noastrã, din punct de vedere al efi-
cienþei energetice?

Iulian Iancu: România este obli-
gatã sã promoveze un plan naþional
de acþiune pentru eficienþa energeti-
cã. Din pãcate, deºi eficienþa energe-
ticã este prioritate de grad zero în
þara noastrã - pentru cã pierdem 27%

pe întreg lanþul energetic, ceea ce se
traduce în 4,4 miliarde dolari pe an -,
aceasta nu se regãseºte în agenda pu-
blicã pe primul loc. În acelaºi timp,
chiar instrumentele de promovare a
eficienþei energetice nu sunt eficien-
te, iar populaþia nu este conºtientiza-
tã de avantajele promovãrii tehnolo-
giilor privind eficienþa energeticã -

unii nu cunosc nimic în acest dome-
niu, alþii nu prea au încredere, iar
câþiva au încercat sã aplice metode
pentru creºterea eficienþei energeti-
ce, dar nu au gãsit instrumentele fi-
nanciare necesare.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 4)

THEODOR
STOLOJAN

Citiþi, în numãrul de mâine, urma-
rea articolului - “O nouã politicã

industrialã pentru România”.

Eficienþa energeticã nu a reuºit,
pânã acum, sã ocupe un loc fruntaº
pe agenda decidenþilor politici, sus-
þine Iulian Iancu, preºedintele Co-
misiei pentru Industrii ºi Servicii din
Camera Deputaþilor.
“UE ar dori sã reducã consumul de
materie primã energeticã, de la 1,87
miliarde tone echivalent petrol, cu

20%. Dupã ultima analizã, realizatã anul trecut, noi ne apropiem
de 9%, deci suntem în afara þintei”, a precizat domnia sa, ieri,
într-o dezbatere de profil, care a avut loc la Palatul Parlamentului.

În aceste condiþii, Iulian Iancu a anunþat demararea unui plan de
acþiune la nivel naþional pentru reducerea consumului energetic
ºi creºterea eficienþei în domeniu.
Specialiºtii din piaþã susþin cã va fi destul de greu de realizat
acest plan, având în vedere multiplele probleme ale sectorului,
printre acestea numãrându-se cadrul legislativ “extrem de
precar, foarte vechi ºi neproductiv”, lipsa finanþãrii ºi proporþia
foarte redusã, de circa 3%, de clãdiri reabilitate.
Despre ceea ce-ºi propune Guvernul prin acest plan naþional de
acþiune ºi despre modul în care ar putea fi el pus în practicã, ne-a
vorbit cu amabilitate Iulian Iancu, exprimându-ºi încrederea cã
autoritãþile vor reuºi în acest demers.

Se strânge laþul în jurul
producãtorilor de energie
regenerabilã

Autoritãþile tot încearcã, de la
începutul anului, sã identi-
fice o soluþie echitabilã de

modificare a schemei de sprijin pen-
tru producãtorii de energie verde
(solarã, eolianã, hidro, biomasã).
Autoritãþile vor ca modificarea sã
nu descurajeze investiþiile în energia
curatã, dar ºi sã facã mai suportabilã
factura consumatorilor.

Prima idee avansatã în acest sens a
fost micºorarea numãrului de certifi-
cate verzi acordate producãtorilor ºi
diminuarea considerabilã a valorii
maxime stabilite pentru un certificat.
În aprilie, Departamentul pentru

Energie a înaintat, însã, un proiect de
modificare a Legii privind sprijinul
acordat energiei curate, în care pro-
pune amânarea acordãrii unui anu-
mit numãr de certificate timp de trei
ani ºi scutirea industriei de la plata a
jumãtate din certificate.

Potrivit unor surse din Guvern,
autoritãþile vor renunþa la aceastã va-
riantã pe motiv cã nu-ºi atinge sco-
pul ºi pentru cã necesitã aprobarea
Comisiei Europene, care dureazã de
la câteva luni la un an.

ALINA TOMA VEREHA
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BÃTÃLIA PE RESURSE

Africanii evalueazã posibila
investiþie de la Remin Baia Mare
African Consolidated Reso-

urces (AFCR) a anunþat
ieri, în mod oficial, cã a

încheiat o înþelegere cu Remin Baia
Mare în vederea evaluãrii unui par-
teneriat în minerit. Ziarul BURSA a
anunþat în premierã, încã de la înce-
putul lunii mai, cã firma din Africa
de Sud ar fi interesatã de Remin.
Alãturi de AFCR, mai erau interesaþi
ºi alþi doi investitori – Romaltyn,
care, ulterior, a infirmat cã ºi-ar dori
Remin - ºi Metal Finance Europe.

Memorandumul dintre AFCR ºi
Remin are o perioadã de valabilitate

de ºase luni, oferind posibilitatea des-
fãºurãrii activitãþilor necesare de
due-diligence, se aratã într-un comu-
nicat al AFCR remis redacþiei.

Andrew Prelea, CEO al sucursalei
AFCR din România, a declarat:
“Timp de ºase luni am analizat opor-
tunitãþile pe care sectorul minier din
România le oferã. Remin a fost un
gigant, o companie care a asigurat
mii de locuri de muncã direct ºi indi-
rect, ceea ce a fãcut-o alegerea logicã
pentru studiile noastre. În urmãtoa-
rele ºase luni vom continua aceastã
analizã cu procedura de due-diligen-

ce, ceea ce implicã bugete semnifi-
cative. Ne dorim ca aceastã colabo-
rare sã aducã investiþii strãine directe
considerabile ºi sã permitã redeschi-
derea multor locuri de muncã. În ur-
mãtoarele sãptãmâni vom aduce o
echipã de experþi internaþionali care
sã pregãteascã angajaþii români pen-
tru folosirea celor mai noi tehnolo-
gii, având astfel totalã încredere în
calitatea ºi capacitatea profesio-
niºtilor locali”.

ALEXANDRA CRÃCIUN
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